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La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies.

Senyor Geffner, per acabar.

El senyor Geffner Sclarsky:

Gracias, consellera.

Sí, lo que importa es la claridad y justamente es el motivo de la 
pregunta. Si lo supiéramos todo haríamos otra intervención, eh.

Entonces, efectivamente, hay tres módulos operativos, según 
tengo entendido yo, dos que los gestiona Eulen, 40 personas 
y 40 personas, y un módulo de gestión pública con personal 
que depende de diputación, personal sanitario, que trata 31 
pacientes.

Yo lo que me refería un poquito es que justamente, tanto el 
informe del relator de las Naciones Unidas como, digamos, 
dentro del ámbito de sanidad pública, el objetivo es no segre-
gar al paciente en su comunidad. Por eso el objetivo nuestro 
es la salud comunitaria, eh, salud mental comunitaria.

Entonces, mi pregunta es: cómo va a hacer estos circuitos, 
porque teóricamente, con lo que me ha dicho, interpreto que 
los dos módulos que lleva Eulen se recuperan para, digamos, 
gestión pública directa. Queda el módulo de 31 personas.

Y segunda cuestión importante. Una cuestión básica de la 
salud mental, ya reconocida, que los participantes, pacien-
tes, familiares y profesionales tienen que ser partícipes en la 
programación, en la evaluación y en el seguimiento de todas 
las políticas de salud mental.

Entonces, unas críticas, digamos, que he visto por la prensa 
era que estos colectivos no se han sentido incluidos en este 
anuncio que había cometido. Entonces, mi pregunta sería: 
¿cuáles son las características específicas que va a tener ese 
centro, que era el centro sociosanitario? ¿Y qué opinan los 
otros interlocutores que son partícipes preferentes de esto?

Gracias. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor Geffner.

Vicepresidenta, quan vullga.

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Està un poc trist açò.

Sí, le entendí. Vamos a ver, como usted se ha leído la estrate-
gia, no voy a incidir en lo que es creación de «crisoles», que 
ahora ya no son CRIS, sino «crisoles», porque hemos introdu-
cido el tema de la orientación laboral, etcétera.

Como usted me pregunta directamente por las personas, los 
familiares y los profesionales, voy a hablar por boca de ellos, 
creo que es lo más fácil, es lo más fácil, mire, no por boca de 
ellos, sino que voy a leer lo que ellos escriben, ¿vale?

«La mayoría de las personas usuarias de CEEM de Bétera 
tienen un perfil bastante duro. Algunos han recorrido muchos 
de los centros privados e incluso públicos de la comunidad y 
otros siguen su proceso de recuperación en este centro, han 
sido rechazados en muchos de los recursos existentes.

»Los usuarios del CEEM de Bétera cuentan con un entorno 
muy próximo a la parada del metro y a cinco minutos en 
metro de la población de Bétera, mucho más comunica-
dos que otros CEEM, tanto públicos como privados, de la 
Comunidad Valenciana. Alrededor del 60% de los usuarios 
del CEEM de Bétera están incluidos y participan de recur-
sos comunitarios y trabajamos junto a ellos para que el 40% 
restante pueda estarlo si lo desea.

»Queremos hacerles ver que los primeros que deben deses-
tigmatizar Bétera son los propios integrantes de las asocia-
ciones de salud mental. En este entorno ya nadie habla del 
«psiquiátrico de Bétera», hablamos del CEEM. Sabemos que 
es un espacio residencial, comunitario, abierto y flexible en la 
medida de lo posible, y sabemos de primera mano que sí, que 
se trabaja en Bétera, en inclusión social y que el CEEM de 
Bétera sí que es salud mental comunitaria.»

Esto lo dicen los profesionales y los familiares de las personas 
que ya están residiendo en estos módulos. Y simplemente, 
para que no quede duda, hay dos módulos con cuarenta 
personas cada uno, hay otro módulo de sanidad, pero que no 
estamos hablando en este caso de él, sino que hay otro tercer 
módulo, que es el que están. Queremos que se convierta 
en un espacio público, de intervención integral comunitaria 
para las personas que viven ahí y para las personas que en un 
momento dado necesitan un recurso y no tienen red social, 
porque eso también…

La senyora vicepresidenta primera:

Consellera.

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

...hay que tenerlo en cuenta y también lo dicen los propios 
familiares. Hay que gestionar la realidad, señor Geffner. Más 
allá de lo ideal, hay que gestionar la realidad. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, consellera.

Passem a l’última pregunta, que és la de la senyora Cristina 
Cabedo, del Grup Parlamentari Podemos-Podem, també a la 
vicepresidenta del Consell.

Senyora Cabedo, quan vosté vullga.
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La senyora Cabedo Laborda:

Bona vesprada, vicepresidenta.

En primer lloc, donar-li el nostre suport en el seu juí contra 
l’assetjament de la ultradreta.

I quant a la meua pregunta, volem saber el grau d’execució de 
la moció presentada fa un any per Podem quant a violència 
sexual contra les dones.

Gràcies.

La senyora vicepresidenta primera:

Quan vullga.

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Gràcies, senyora presidenta.

Gràcies, senyora Cabedo, pel suport i per la pregunta.

Mire, a data de hui quasi la totalitat de la moció aprovada està 
complint-se o es realitzen les gestions necessàries per a fer-ho.

Com sa senyoria coneix, este Consell, a través del primer eix 
de l’Acord del Botànic, manté com a màxima prioritat acabar 
amb la violència masclista i de gènere. En eixe sentit, estem 
actuant a través de campanyes de sensibilització, augment de 
recursos i prestacions i diferents acords i pactes amb repre-
sentants de la societat.

La campanya del darrer 25 de novembre de 2017, 
«Assenyalar el masclisme», tenia com a objectiu conscienciar 
tota la societat sobre la violència masclista. Una de les parts 
d’eixa campanya precisament eren les agressions sexuals. 
Si ho recorda vosté, una part que deia l’anunci era «hui una 
dona serà agredida sexualment per portar una falta massa 
curta», denunciava este tipus de violència sexual.

I, finalment, el Pacte valencià contra la violència de gènere 
i masclista, firmat el 18 de setembre de 2017 amb les insti-
tucions valencianes, partits polítics, universitats, mitjans de 
comunicació, cossos de justícia i seguretat pública, entitats i 
organitzacions de la societat civil, compta amb mesures per a 
sensibilitzar i combatre la violència sexual; no vam voler que 
fóra només un pacte de violència de gènere, sinó que inclo-
guera també la violència masclista, com és la violència sexual 
contra les dones, a través de diferents línies estratègiques, 
objectius i mesures que inclouen a totes les institucions, a tota 
la societat. I també, a través de la xarxa de centres dona, presta 
servei d’atenció integral especialitzada a les dones víctimes 
de violència de gènere, però també d’altre tipus de violència 
masclista, com poden ser les agressions i abusos sexuals.

La senyora vicepresidenta primera:

Sí, senyora Cabedo.

La senyora Cabedo Laborda:

Gràcies, senyora Oltra, per la seua explicació.

Sí que m’agradaria emfatitzar en algunes mesures concretes 
que estan en la nostra moció, però indicant-li o manifestant-
li en primer lloc que la voluntat de tornar-les a ficar sobre la 
taula és perquè voldríem un institut valencià de les dones 
que especialment, en l’any que queda de legislatura, se cons-
truïsca com a referent en tot l’estat espanyol en la defensa de 
la llibertat sexual de les dones, per tot el que estem vivint.

I en eixe objectiu, vaig a recordar algunes mesures concre-
tes que, com dic, són les que ens agradaria per aquest any de 
legislatura.

Eixa moció parlava de fer una campanya de prevenció i 
actuació en els casos de violència sexual. Efectivament, la 
campanya del 25-N tenia una mirada ampla quant a violèn-
cia masclista i parlava de les violacions i assenyalava el 
masclisme. Però creiem que també faria falta una campanya 
focalitzada quant a violència sexual en totes les seues mani-
festacions i continuant assenyalant el masclisme. I és una 
idea que li tornem a ficar sobre la taula per a tindre-la en 
compte.

Especialment perquè també creiem que ha d’anar agafada de 
la mà en la difusió de la declaració de drets sexuals de 1999, 
que és una declaració que poca gent coneix, però que emfa-
titza que la sexualitat és part inherent de les persones i, per 
tant, també de les dones, i que la negació de la sexualitat és la 
negació de la nostra personalitat.

Per això també li fiquem novament eixa proposta damunt la 
taula, perquè ens agradaria vore eixa campanya, amb eixa 
difusió d’eixa declaració en el que queda de legislatura.

També per a nosaltres és una idea important tindre un obser-
vatori de publicitat no sexista actiu, que som conscients de 
la mancança de personal que hi ha, però creiem que també 
és important que eixe observatori, diguem, que d’ofici assen-
yale les males pràctiques de publicitat que es construïxen 
com a objectes i no com a subjectes, i que també assenyalen 
les bones pràctiques, perquè també, afortunadament, a dia 
d’avui n’hi ha.

I, per últim, m’agradaria emfatitzar en una proposta que 
creiem que també és rellevant per al queda de l’any de legis-
latura, que és eixa línia de treball en la construcció de ciutats 
lliures de violència sexual, que a dia d’avui és un objectiu molt 
ambiciós perquè no hi ha ciutats en el món que se li puga dir 
«ciutat lliure de violència sexual». Però creiem que és fona-
mental començar eixa línia de treball implementant eixes 
estratègies del programa global que l’any passat va aprovar 
l’ONU, de bones pràctiques per a prevenir i eliminar la violèn-
cia sexual contra les dones i les xiquetes als espais públics 
que, només se va aprovar, nosaltres la vam portar ací, a les 
institucions valencianes, i que creiem que, com dic, hauria de 
ser una línia prioritària de l’Institut Valencià de les Dones en 
el que queda d’any.

Som conscients de l’administració infrafinançada que tenim 
i bé, i de tots els reptes que tenim acumulats per l’etapa que 
venim anteriorment, i d’ahí li manifeste la nostra voluntat de 
cooperació activa en ficar en marxa eixa línia per aconseguir 
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eixes ciutats, amb estratègies específiques per a alliberar-nos 
de la violència sexual.

Gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora Cabedo.

Quan vullga.

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Gràcies, senyora presidenta.

Sí, per descomptat la seua proposta jo crec que és fonamen-
tal, i de fet s’està treballant en sinergies comunes, perquè tinga 
en compte que també el tema de les ciutats lliures de violèn-
cia sexual ahí tenen molt a dir les regidories, que cada volta, i 
arran del canvi polític de 2015, cada volta hi ha més regidories 
d’igualtat que estan treballant sobretot en els moments que 
hi ha les festes patronals o les festes del municipi, les festes 
grans, en fer campanyes i, a més, dirigides no tant a les dones, 
sinó als potencials agressors, en el sentit de la llibertat que 
tenim les dones a viure en tot cas la nostra sexualitat amb qui 
vullgam, com vullgam i de la manera que vullgam.

En tot cas, jo li compte. La posada en marxa de les unitats 
d’igualtat en totes les conselleries ha significat un gran avanç 
en les competències d’assessorar en l’elaboració d’informes 
que tenen en compte l’impacte de gènere, també és de super-
visar i proposar mesures. Durant l’any 2017, van ser oberts 
62 expedients de dones víctimes de violència sexual, 25 per 
agressió sexual i 37 per abús, i es van rebre 58 peticions 
realitzades per dones víctimes d’abusos i agressions sexuals 
que van contactar per primera vegada amb este servei.

S’ha elaborat un informe de males pràctiques en matèria 
d’igualtat. I així mateix, des de l’Observatori de publicitat 
no sexista, s’està treballant en una guia de comunicació no 
sexista.

Existix el compromís de dotar este òrgan de majors recursos 
i més mitjans per eixamplar eixes funcions de les que vosté 
parla i que jo estic completament d’acord amb vosté.

S’ha incrementat una línia de treball per a previndre 
l’assetjament sexual i altres tipus de violència sexual contra 
les dones i les xiquetes i els xiquets en els pressupostos de 
La Generalitat per a 2018. I actualment estem treballant en 
concretar la licitació del telèfon de la infància.

Transversalment, s’han universalitzat els centres sanita-
ris com a espais segurs i lliures de violència de gènere, s’han 
realitzat campanyes de sensibilització a tot el personal, tant 
en els centres educatius com en els centres de salut per a 
detectar de forma precoç i previndre la violència contra les 
dones, també, òbviament, la violència sexual.

Es realitza un triatge de detecció de violència contra les 
dones a totes les que acudeixen a un centre sanitari, servicis 

d’urgència, unitats de conductes addictives, unitats de salut 
sexual i reproductiva, unitat de salut mental.

A partir de la detecció d’alguna d’estes situacions, se deriva ja 
o bé l’administració de justícia o també als recursos d’atenció 
integral a les víctimes.

Quant a l’estratègia de salut sexual i reproductiva de la 
Comunitat Valenciana, també hi ha previstes diferents 
accions encaminades a la promoció d’una sexualitat saluda-
ble plaentera, igualitària, diversa i respectuosa al llarg de les 
etapes de la vida i considerant les diferents funcionalitats de 
les persones. Açò també és molt important, perquè suposa 
una formació en eixa sexualitat igualitària, lliure i també 
plaentera –¿per què no?–, que açò sempre s’havia quedat fora 
d’estos plans i crec que també és una qüestió important.

I també estem treballant en una línia de prevenció sanitària 
davant la violència de gènere. S’ha augmentat el pressupost, 
com sap, un 68%, de 7,6 milions a 12,7 milions. I més recen-
tment –i acabe–…

La senyora vicepresidenta primera:

Senyora vicepresidenta.

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

…el consell de les dones, el nou projecte inclou que n’hi hagen 
associacions LGTBI, dones gitanes i víctimes de violència 
en este consell, que segur que també aportaran una mirada 
com la que vosté està aportant, en este cas, sobre la violència 
sexual i com combatre-la.

Moltíssimes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, vicepresidenta.

Interpel·lació a la vicepresidenta del Consell i consellera 
d’Igualtat i Polítiques Inclusives, senyora Mónica Oltra Jarque, 
sobre la política general que aplica en matèria de prestació de la 
deguda col·laboració amb el Síndic de Greuges i en relació amb 
la contestació de queixes i documents que aquesta institució 
envia, que formula la diputada senyora María José Catalá 
Verdet (GP Popular) (RE número 103.604, BOC número 274)

La senyora vicepresidenta primera:

Anem a passar ara ja al punt número 6, que és la interpel·lació 
a la vicepresidenta del Consell sobre la política general que 
aplica en matèria de prestació de la deguda col·laboració amb 
el Síndic de Greuges en relació a la contestació de queixes i 


